

DOI: 10.18572/1812-3783-2020-3-19-22

## ОТКАЗ В ВОЗБУЖДЕНИИ УГОЛОВНОГО ДЕЛА — НАРУШЕНИЕ ЗАКОНА ПРИ ПРОИЗВОДСТВЕ ОПЕРАТИВНОГО ЭКСПЕРИМЕНТА

**Лебедева Анна Андреевна,**  
**старший преподаватель кафедры криминалистики**  
**Московской академии Следственного комитета Российской Федерации,**  
**кандидат юридических наук**  
*Lebedevaannaandreevna@gmail.com*

Уголовные дела, возбужденные по фактам вымогательства взяток и коммерческого подкупа, имеют высокий процент возврата прокурору для устранения препятствий его рассмотрения судом, а вынесенные обвинительные приговоры подлежат отмене, уголовные дела прекращению — по причине нарушений закона, допущенных при производстве оперативного мероприятия «Оперативный эксперимент». В статье обозначены основания, указывающие на нарушение закона при производстве оперативного эксперимента по заявлению о вымогательстве взятки, при наличии которых следователю необходимо вынести мотивированное решение об отказе в возбуждении уголовного дела.

**Ключевые слова:** следователь, оперативный эксперимент, возбуждение уголовного дела, отказ в возбуждении уголовного дела, материалы доследственной проверки по факту вымогательства взятки.

### REFUSAL TO INSTITUTE A CRIMINAL CASE: VIOLATION OF LAW IN CARRYING OUT A STING OPERATION

**Lebedeva Anna A.**  
**Senior Lecturer of the Department of Criminalistics of the Moscow Academy**  
**of the Investigative Committee of the Russian Federation**  
**PhD (Law)**

The criminal cases brought on the facts of extortion of bribes and commercial bribery have high percent of return to the prosecutor for removal of obstacles of its consideration by court, and the pronounced convictions are subject to cancellation, criminal cases to the termination — because of the violations of the law allowed by production of an operational action “An operational experiment”. In article the bases indicating violation of the law by production of an operational experiment according to the claim of extortion to a bribe in the presence of which, the investigator needs to make the motivated decision on refusal in initiation of legal proceedings are designated.

**Keywords:** investigator, an operational experiment, initiation of legal proceedings, refusal in initiation of legal proceedings, materials of investigation verification upon extortion of a bribe.